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Dny se pomalinku zkracují, tma naopak 
ukrajuje čím dál větší část dne, který by-
chom mohli trávit na zahradách nebo pra-
cí v okolí našich domů. Příroda se chystá 
na zimu a my se připravujeme s  ní. Úroda 
z polí je sklizena a zvuk techniky i sekaček 
trávníků utichá. Pomalu utichá i houbařská 
sezona a období, kdy jsou cestičky na kra-
jích lesa proměněny v parkoviště houbařů, 
odvážejících z lesů snad tuny a  tuny hub. 
Někdy mě udivuje a zároveň i  těší, z jaké 
dálky se do našich lesů houbaři až vydávají. 
Míří k nám nejen houbaři z okolí, ale třeba 
i z Olomouce. Podivuji se často nad tím, jak 
může to, co po kůrovcové kalamitě zbylo 
z  našich lesů, dostatečně uspokojit poten-
ciál tolika houbařů s plnými košíky úlovků. 
Ale okolní prostředí nám má pořád co na-
bídnout a stále nás o tom přesvědčuje.
Byť na nás může počasí působit pochmur-
ně, okolní příroda nás může právě teď 
neopakovatelně nabít energií. Vyrazíte-li 
v  nadcházejícím období na procházku do 
okolí Protivanova, můžete zachytit neopa-
kovatelné scenérie pomalinku barevně mě-
nícího se listí v kombinaci mlhy a svěžesti 
s pomalu prostupujícím světlem či přímo 
paprsky slunce. Sám mám období podzimu 
právě pro tyto neopakovatelné scenérie vel-
mi rád. A není to ale proto, že začíná sezo-
na výroby pálenek z ovocí z našich zahrad, 

ale právě pro ten příjemný chládek, svěžest 
kolem a uklidňující dojem. Využijte tak pod-
zimu i vy a vyrážejte s rodinami do okolí ne-
jen Protivanova, ale i sousedních obcí.
Ještě mnohem raději mám ale zimní ob-
dobí – chlad, čistou bílou zimní pokrývku. 
I  když teď, v pozici starosty, ve mně vyvo-
lává nadcházející zima trochu starosti – ob-
razně. Jsem plný očekávání, skončil jeden 
častý problém ve formě neposekané trávy 
na obecním pozemku a začíná problém 
jiný  – sníh. Právě zima, první sníh a zimní 
údržba je často to, co trápí značnou část 
našich občanů, a není se čemu divit. A toto 
trápení se pak samozřejmě promítá i do 
náplně mojí práce zvýšeným množstvím 
naštvaných telefonátů, výtek až do končin 
kolujících „příběhů“. Jsme na sníh a led, stej-
ně jako každý rok, připraveni. Ale s rozlohou 
našich obecních komunikací a součinností 
s plánem zimní údržby obce není reálné bě-
hem intenzivního sněžení projíždět všech-
ny komunikace v obci každých 30 minut 
a udržovat je ve stavu sněhu méně jak 5 cm, 
ideálně třeba prosolené. A to nemluvím 
o chodnících. Ano, můžeme najmout klidně 
i 10 lidí, kteří půjdou na 2 hodiny kalamity 
pomáhat odstraňovat sníh, ale ukažte mi 
těch 10 ochotných lidí a uděláme to. Zimní 
údržba bohužel není jen o tom jezdit trak-
torem s radlicí. Je to i solení, nakládání soli, 

ale hlavně ruční práce s lopatou a frézou. 
A  uznáte jistě, že nechat čtyřiašedesátile-
tého obecního zaměstnance pracovat ma-
nuálně s lopatou a mladého chlapa plného 
síly jezdit vyhrnovat traktorem, je trochu 
neefektivní dělba práce. Stejně jako varian-
ta prohánět se obcí 5dalšími traktory s radli-
cemi 20 minut v „kalamitě“ oproti možnosti 
během dalších 2 hodin vše odklidit pouze 
obecní technikou. Každopádně ale, kdo 
máte zájem obci pomoci, ozvěte se mi. Po-
třebujeme ale opravdu primárně nabídku 
pomoci se zimní údržbou, až sekundárně 
hledáme jen obsluhu traktoru.
Obecně bych Vás chtěl požádat o respek-
tování pár základních pravidel, aby nám 
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všem se dařilo sníh zvládnout lépe a klid-
něji.
• Zejména v zimním období neparkujte 

svoje osobní vozidla na obecních komu-
nikacích. Využívejte v maximální míře Vaše 
garáže, vjezdy nebo parkování na Vašich 
pozemcích, případně za krajnicí obecních 
komunikací.

• Nevyhrnujte sníh ze svých vchodů, vjezdů 
a chodníků zpět na obecní chodníky nebo 
komunikace.

• Pokud máte pocit, že silnice u Vás nebyla 
prohrnuta, nebo máte jakýkoliv jiný pro-
blém, který chcete řešit, obraťte se hned 
primárně na mě. Přijít za týden a řešit, že 
u Vás nebylo vyhrnuto a soused na vedlejší 
ulici to taky říkal, je už pozdě. To už oprav-
du nic nevyřeším ani neudělám. 

• Nezlobte se na zaměstnance obce za to, že 
Vám po proházení soukromého vjezdu na-
hrnuli sníh zpět. Nedělají to schválně. Rad-
lice musí sníh někam hrnout, buď na jednu 
stranu k Vám, nebo na druhou k sousedovi. 
A jeden z vás bude vždycky v nevýhodě, to 
je jasné. Stejně tak musíme sníh vyhrnovat 
na Vaše pozemky, často na Vaše udržované 
trávníky, do Vašich okrasných skalek a zá-
honů, k Vašim plotům, zdem, k Vašemu 
zaparkovanému autu. Musíme jej hrnout 
také „z kopce dolů“, nikoliv do kopce. Stej-
ně tak přenastavení radlice na každé ulici 
jinak není možné. Bohužel, jinak to nejde.

Pevně doufám, že se všichni budeme v zim-
ním období snažit o to, aby se nám tady 
všem žilo lépe, že nebude našim primár-
ním zájmem jen dokonale upravené „to  
 

svoje“. Nechci po Vás, abyste udržovali obec-
ní chodníky a suplovali tak obec, to určitě 
ne. Ale je-li to ve Vašich silách, uklízíte-li 
zrovna svůj vjezd a neobtěžuje Vás to, požá-
dám Vás-protáhněte trošku práci za hranici 
Vašich pozemků, přidejte pomocnou ruku 
a odstraňte sníh z chodníku v bezprostřední 
blízkosti Vašeho vchodu. Nemusíte to dělat, 
určitě ne, zlobit se nebudeme. Jen často 
toto zabere mnohem méně času a úsilí, jak 
rozhořčená cesta na úřad a desetiminutové 
nadávání. A pevně doufám, že až budu za 
pár měsíců připravovat předvánoční článek 
do zpravodaje, bude tady konečně sníh, čis-
to a bílo, a bude to opravdu v předvánoční 
náladě a bez trápení a tíhy stížností za ne-
zvládnutou zimní údržbu. 
Přeji Vám pěkný a pohodový podzimní čas… 

Alois Kolář, starosta

 

KRÁTCE

ROZSVĚCOVÁNÍ VÁNOČNÍHO STROMU bude v našem městysi na první adventní neděli 3. 12. 2023. Kromě vystoupení dětí, muzikantů 
a zpěváků z našeho okolí se můžete těšit i na ohnivou show. Už nyní jste srdečně na zahájení adventní doby zváni.

OD PODZIMNÍCH MĚSÍCŮ ZAČALO PRAVIDELNÉ CVIČENÍ v tělocvičně základní školy. Bude probíhat takto: každé pondělí v 19:00 hodin 
bude cvičení podle hudby; od 11. října a pak každou středu v 19:00 hodin bude cvičení „Aby záda nebolela“. 

MĚSTYS PROTIVANOV UPOZORŇUJE OBČANY na povinnost uhrazení poplatků za svoz komunálního odpadu. Pokud jste tak dosud neu-
činili, je nutné poplatky uhradit nejpozději do konce listopadu v kanceláři úřadu městyse. 

NÁRUČ PLNÁ KOPRETIN – tak se jmenuje 
nový, v pořadí už druhý, román Ivetky Vy-
bíhalové z Protivanova, který vyšel v první 
zářijové dny letošního roku.  Jedná se o vol-
né pokračování prvotiny Život je někdy 
jako…, kterou máte možnost, tak jako i tuto 
novinku, zapůjčit si v ICT-knihovně.  Máte-
-li zájem a chtěli byste knížku Náruč plnou 
kopretin mít ve své domácí knihovně nebo 
ji někomu darovat, kontaktujte autorku  
ivka.vybi@seznam.cz. Počet knih je omeze-
ný. Současně vás tímto srdečně zveme na 
křest knihy – viz. pozvánka.

ZÁKLADNÍ ŠKOLA PROTIVANOV pro případné zájemce zveřejnila odkaz na video z roku 1991, které se promítalo ve vestibulu školy při dni 
otevřených dveří 1. 9. 2023. Video je možné stáhnout na https://www.zsprotivanov.cz/aktuality/filmovy-zaznam-o-nasi-skole-z-roku-1991.

HASIČI PROTIVANOV budou pořádat v sobotu 25. listopadu adventní jarmark, kde si budete moci koupit různé vánoční dekorace a dárky, 
pro děti bude připravena tvořivá dílna a pro všechny pak malé občerstvení a vánoční punč. Jarmark se uskuteční v místní sokolovně, a to 
v době od 13:00 do 17:00 hodin. Všichni jste srdečně zváni.
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Centrální část Drahanské vrchoviny tvoří Proti-
vanovská planina. Nad povrch planiny (vlastně 
jakési náhorní roviny) jen nevýrazně vystupují 
kopce, včetně nejvyššího bodu vrchoviny Skal-
ky (735 m). Až tudy někdy půjdete lesy kolem 
meteorologické radiolokační věže, najděte si 
chvilku a zajděte kousek od cesty na samotný 
vrchol Skalek. Najdete zde nízký opracovaný 
žulový kámen s vytesaným diagonálním kří-
žem. Je to geodetický bod, nad kterým asi sto 
padesát let stávala dřevěná triangulační věž - 
jedna ze zajímavostí Drahanské vrchoviny, 
o jejíž existenci má dnes povědomí jen několik 
pamětníků. Přibližný vzhled této stavby může-
te vidět na připojené kresbě (Obr. 1). Jednalo 
se o jednu z mnoha zeměměřičských věží, kte-
ré byly stavěny od začátku 19. století na všech 
významných kopcích. Byly postaveny tak, aby 
převyšovaly okolní les a tím bylo možné z vr-
cholu jedné z nich vidět na vrcholy sousedních 
věží. Vytvořila se tak vzájemně propojená troj-
úhelníková (triangulační) síť bodů, pokrývající 
území celé naší republiky, která umožňovala 
přesné měření polohy a nadmořské výšky při 
zakreslování krajiny do map. 

V dřívějších dobách byly tyto věže pravi-
delně obnovovány. Tu poslední z nich ještě 
sám pamatuji. Kolem roku 1990 polorozpad-
lé torzo dřevěné věže dosud stálo, ale vy-
lézt nahoru se již nedalo. Zajížděl jsem k ní 
v zimě občas na běžkách, však tenkrát ještě 
bývaly pořádné zimy se sněhovou nadílkou. 
Před výstavbou nedaleké radiolokační věže 
byla stará geodetická věž stržena. Vlastně šlo 
o věže dvě. Dovnitř větší z nich, na které stál 
a svoje měření prováděl geodet-zeměměřič, 
byla vestavěna ještě věž menší tak, aby se té 
druhé nedotýkala. Menší věž nesla stolek, 
na který se stavěl teodolit, přístroj k měření 
úhlů a vzdáleností. Aby bylo měření přes-
né, nesměl geometr s přístrojem pohnout, 
proto ta zvláštní věž pro přístroj. Teodolit 
pravděpodobně znáte, i když se nezabýváte 
geodézií, používá se totiž také k vyměřování 
základů staveb. Při měření se zaměřuje na 
bílo-červeně pruhovanou tyč. Dnešní teo-
dolity jsou už digitální, ještě před pár de-
setiletími však měření probíhalo manuálně 
a vyžadovalo od geodeta dobrý zrak a znač-
nou praxi. Stejně tak dnes nejsou potřeba 

geodetické věže, polohu zaměřují družice.
V brožuře Odboj na Drahanské vysočině (Pe-
dagogické čtení, Šebetov 1978), kterou na-
psal šebetovský učitel Josef Kejík, je k vidění 
nepříliš kvalitní fotografie (Obr. 2) pořízená 
patrně na samém konci války. Můžeme si z ní 
ale udělat představu o přibližných rozmě-
rech stavby.
Pod „rozhlednou“ je vyfotografována skupi-
na mužů a žen, snad proto, že se podíleli na 
odbojových aktivitách. Ve zdejších lesích se 
koncem války pohybovali členové partyzán-
ských oddílů i uprchlíci z pracovních lágrů, 
snažící se dočkat míru na vlastní pěst. Nebyly 
to jednoduché časy. Kolik dobrého i zlého 
okolní lesy pamatují. Stojí tu mlčky a až jed-
nou padnou rukou dřevorubcovou, odnesou 
si svá tajemství s sebou.

RNDr. Hynek Skořepa (Letovice)                                                     

Text je upravenou částí článku, který vyšel  
21. 7. 2016 v internetovém periodiku „Ohlasy - 
dění na Boskovicku“ a vychází se souhlasem au-
tora. Plná verze je dostupná na odkazu https:// 
ohlasy.info/clanky/2016/07/skalky.html

Letos je to 2 roky, kdy JSDH Protivanov po-
stoupila v celorepublikové anketě Dobro-
volní hasiči roku do finále. Jen díky Vašim 
hlasům pak získala celkově 2. místo v naší 
oblasti. Vedle materiálních cen byla součástí 
výhry i finanční podpora, ze které byly poří-
zeny dalších technické prostředky usnadňu-
jící výjezdovou práci hasičů. Zakoupena byla 
aku vyprošťovací pila a kotoučová rozbru-
šovací pila. Do ankety se soutěžící přihlašují 
sami. Pro loňský ročník nebyl žádný zásah 
jednotky, který by byl v našich očích natolik 

mimořádný a hoden soutěže, proto jsme se 
ankety nezúčastnili. Do letošního ročníku 
bylo v plánu přihlásit naši jednotku s nároč-
ným zásahem s vyproštěním osoby po neho-
dě v lese u Drahan. Nicméně pravidla ankety 
se malinko změnila a pro finalisty kategorií 
není možné se po dobu dalších 3 let přihlásit 
do této soutěže. Cesta účasti pro jednotku 
tak letos zůstala uzavřená. 
V anketě je ale ještě jedna kategorie, která 
cílí na občanská sdružení a jejich kulturní čin-
nost. Tam jsme se doposud nikdy nehlásili. 

Byť se jako občanské sdružení SH ČMS Sbor 
dobrovolných hasičů pravidelně zapojuje-
me do dění v obci, nepokládali jsme žádnou 
z našich aktivit za nic hodného soutěžení. 
V  loňském roce ale proběhla akce, která se 
tak nějak vymykala běžně zajetým kolejím 
kulturních činností našeho sboru – Tatriá-
da. Myšlenka udělat „oslavu narozenin“ naší 
starší výjezdové cisterny Tatra T148 vzešla 
od jednoho člena výjezdové jednotky a vel-
kého „tatrováka“ Pavla Baráka. To jemu mů-
žeme poděkovat nejen za to, že akce vůbec 

 

 

JAK JE TO S ROZHLEDNOU NA SKALKÁCH?

ANKETA DOBROVOLNÍ HASIČI ROKU 2023

Obr. 1: Autorova vize přibližné podoby triangulační věže Obr. 2: Dobová fotografie základny rozhledny z publikace  
Odboj na Drahanské vysočině 
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proběhla, ale hlavně i za to, že toto vozidlo 
ve službách protivanovské jednotky ještě 
stále slouží. Veškeré odstraňování závad na 
vodním systému i technickém stavu vozidla 
bravurně odstraňuje právě on, či jejich od-
stranění svědomitě procesuje. Je možná pro 
někoho až zarážející, jak takto staré vozidlo 
může ještě plnit původní účel a být zařaze-
no ve výjezdu. Vždyť vloni to bylo právě 50 
let od data, kdy naše tatra sjela z výrobní 
linky! Ale tím, že je to až  „druhá“ výjezdová 
cisterna a opravdu pouze zásobárna vody 
pro případ nouze, je i takto stará technolo-
gie dostačující. Dokud se neobjeví nějaký zá-
sadní problém, bude snad tatra ve službách 
a v provozu ještě nějaký ten rok. 
Ale vraťme se k samotné Tatriádě. Na místě 
konání akce jsme měli průřez modelových 
řad z dílny společnosti Tatra - 11 vozidel. Od 
hasičských speciálů "kačena", hasičské speci-
ály T148, T815, T815-7 valník, přes historická 
vozidla v provedení sanitka, vládní speciál, 
T603 či Tatra Beta, až po moderní nákladní 
vozidlo Fénix. Přehlídku tater umocnil plně 
funkční model vojenské T815-7 8x8 RC v mě-

řítku 1:10. Mimo statickou prohlídku tech-
niky si návštěvníci mohli užít i dynamickou 
prezentaci techniky. Náš zmíněný kolega „ta-
trovák“ připravil trasu jízdy zručnosti v délce 
asi 400 metrů, která obsahovala nerovnosti 
terénu, příkop, rychlý přejezd přes překážky, 
přejezd přes dřevěné klády a další disciplíny, 
kde se demonstrovaly výhody podvozků ta-
ter novějších i starších ročníků. Celá akce se 
setkala s pozitivním ohlasem a zúčastnilo se 
odhadem více jak 300 návštěvníků i ze vzdá-
lenějších oblastí. A jak jinak by taková "oslava 
narozenin tatry" měla končit než ostrým vý-
jezdem na požár lesa ve II. stupni PPP v rámci 
mezikrajské spolupráce k obci Kuničky. 
Nevím, zda jste na akci byli nebo nebyli, 
zda se Vám líbila nebo nelíbila, zda moh-
la být lepší nebo nemohla být lepší. Za nás 
ale každopádně akce splnila svůj účel, byla 
netypická a na to, že se jednalo o první roč-
ník, návštěvnost předčila naše očekávání. 
A právě proto jsme se rozhodli s touto akcí 
přihlásit naše sdružení do letošního ročníku 
ankety Dobrovolní hasiči roku 2023 v kate-
gorii sdružení. Prvotním sítem ankety naše 

Tatriáda prošla a dostala se do pětice letoš-
ních finalistů. Teď už to bude opět na hlasech 
veřejnosti. Vy rozhodnete, zda se s Tatriádou 
dostaneme v žebříčku výš, nebo zůstane-
me na nižších postech. Už toto je pro naše 
sdružení veliký úspěch. Obracíme se tak ale 
na Vás s žádostí o podporu, s prosbou o Váš 
hlas. Jak můžete hlasovat? Jsou 2 možnosti. 
Buď elektronicky, vyplněním formuláře na 
www.adhr.cz/hlasovani-sbory, kde musíte 
vyplnit všechny hodnocené oblasti v dané 
kategorii, anebo zasláním SMS z Vašeho mo-
bilního telefonu na tel. č.  900 77 06 ve tvaru 
HASICI mezera SSM2 /HASICI SSM2/. Pozor, 
z každého čísla může být odeslán jen jeden 
hlas v dané oblasti a kategorii a SMS je zpo-
platněna částkou 6,- Kč. Pro odeslání je tak 
nutné mít u operátora aktivovanou službu 
„Premium SMS“. Věnujte, prosíme, pár minut 
Vašeho času hlasování a podpořte nás. I Vy, 
co nás nemáte příliš v oblibě, pokud nechce-
te pomoci přímo nám, můžete pomoci ales-
poň zviditelnit samotný Protivanov.

Starosta sboru, Alexandr Ptáčník 

Právě v září (řekl bych „už nebo teprve“) uply-
nulo 20 let od vzniku naší dechovky. V září 
roku 2003 se podařilo z žáků ZUŠ na pobočce 
v Protivanově sestavit malý dechový orche-
str, který nejprve sbíral zkušenosti a vystu-
poval pouze v rámci koncertů ZUŠ. Nicméně 
ještě téhož roku se konala soutěž dechových 
orchestrů a my jsme postoupili až do kraj-
ského kola ve Veselí nad Moravou a odvezli 
jsme si čestné uznání podepsané našim poz-
dějším kmotrem Janem Slabákem. Začali se 
postupně ozývat první „odvážní“ starostové 
s požadavkem na naše vystoupení a tím se 
mladí muzikanti postupně, jak se říká, „otrká-
vali“, vyhrávali a náš repertoár se rozšiřoval. 
V té době kapela vystupovala pod názvem 
„Dechovka mladých Protivanov“ (tehdy ještě 
byli všichni opravdu mladí!). K pátému výro-
čí kapely se nám podařilo natočit první CD 
s názvem „Poprvé…“. Při křtu se nás tehdy 
ujali naši věhlasní kmotři Jan a  Ivana Slabá-
kovi, čehož si velmi vážím! Postupem času se 
do kapely začleňovali další mladí muzikanti 
odchovaní na zdejší pobočce a ryze demo-
kraticky si zvolili název Holóbkova mozeka z 
Protivanova. Kapela se postupně stala nedíl-
nou součástí kulturního dění nejen v našem 
regionu, ale reprezentuje Protivanovsko po 
celé republice, a dokonce i v zahraničí. Měli 
jsme tu čest odehrát autorské koncerty panu 
M. R. Procházkovi a  Janu Slabákovi, což nás 
muzikantsky velmi obohatilo. V roce 2019 se 
nám podařilo vydat další CD s  názvem „Po-
druhé…“
Díky všem těm, kteří nás v naší činnosti pod-
porují, jsme mohli natočit dokonce dva tele-

vizní pořady pro televizi NOE „Zpívá celá dě-
dina“ a pořad „Muzikanti hrajte“, ze kterého 
vzniklo první DVD Holóbkove mozeke „V ob-
raze…“. Naše „mozeka“ se dokázala prosadit 
mezi zavedené kapely a lidé ji mohou slýchá-
vat i na rozhlasových vlnách.
Myslím si, že je to zajímavý výčet toho, 
co se nám podařilo za 20 let existence 
zvládnout. Nicméně mně, jako kapelní-
kovi, určitě nepřísluší hodnotit úspěchy či 
neúspěchy Holóbkove mozeke. Od toho 
jste vy, všichni naši posluchači, které sr-
dečně zvu na sobotu 4. listopadu 2023 do 
KD Malé Hradisko, kde společně tu naši 
dvacítku oslavíme jubilejním koncertem. 
Chtěl bych poděkovat všem muzikantům 
a zpěvákům Holóbkove mozeke, obzvláště 
pak paní Lence Holubové jako spoluzaklada-
telce a tvůrkyni kapely. Mé poděkování patří 
i panu PhDr. Ladislavu Kejíkovi, díky němuž 
vůbec pobočka ZUŠ v Protivanově vznikla. 
Děkuji… bez Vás by to nešlo…
S úctou 

Jiří Holub, kapelník

Dovolujeme si otisknout dopis od PhDr. La-
dislava Kejíka z roku 2019 ku příležitosti křtu 
našeho druhého CD s názvem Holóbkova 
mozeka podruhé.

V Benidormu 26. října 2019
Jirko, Holobe,
zdravím Tebe, Lenku a všechna Tvoje a Tebou 
dobře vyvedená a odkojená holóbata při příle-
žitosti slavnostního křtu nového CD. 

Kapelníku, muzikanti, křest vašeho CD je pro 
mě osobně velkým svátkem naplněným vzpo-
mínkami na těžké začátky existence poboč-
ky ZUŠ u nás v Protivanově před 16lety. Mám 
radost z toho, že jsi, Jirko, nezklamal, že jsi to 
právě Ty, kdo převzal pomyslnou taktovku po 
nezapomenutelném muzikantovi a rodákovi 
Protivanova panu Vojtěchu Kolářovi, že jsi spl-
nil slib, který jsi mi před lety při jednom našem 
přátelském rozhovoru dal, když jsi řekl: „Nebuj-
te se, kapela zas bode“.
Ano kapela je a v plné slávě představuje svoje 
nové CD. Jsem hrdý na to, že jsem mohl s Te-
bou a ostatními učiteli ZUŠ prožít začátky 
nově se tvořícího souboru. Proto mě moc mrzí, 
že se nemohu osobně zúčastnit slavnostní-
ho křtu v Malém Hradisku. Přesto bych chtěl 
k  této slávě přispět na dálku aspoň „troškou 
do mlýna“. Jako bývalý ředitel školy Tě prosím: 
Dál se svými kolegy a kolegyněmi rozvíjej mu-
zikantskou tradici v regionu Protivanov, hu-
debnost a zpěvnost naší mládeže, vychovávej 
nové muzikanty, kteří svým uměním budou 
rozdávat radost, pobaví a potěší svoje po-
sluchače. Jsem velmi rád, že Tvoje kapela má 
výrazné úspěchy a že svojí činností přispíváte 
k rozvoji kultury na Drahanské vrchovině. A za 
to vám všem patří velký obdiv, velké uznání 
a poděkování. 
Jirko, zvedáme číše dobrého červeného a přeje-
me Tobě, všem muzikantům a zpěvákům stálé 
zdraví, štěstí, pohodu a do dalších let mnoho 
úspěchů. Ať žije Holóbkova mozeka! Ať se jí 
daří!
…ze Španělska co nejsrdečněji zdraví
 Laďa a Alena Kejíkovi

 

HOLÓBKOVA MOZEKA SLAVÍ 20 LET
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ŘÍJNOVÉ MARIÁNSKÉ POBOŽNOSTI 
Tradiční říjnové mariánské pobožnosti budou každé pondělí (bude-li mše svatá) a úterý od 17:30 hodin.  

Nejprve se pomodlíme svatý růženec, pak litanie a celou pobožnost zakončíme četbou.

MISIJNÍ NEDĚLE
Předposlední neděli v říjnu (22. 10.) budeme slavit Misijní neděli. Při bohoslužbách (8:00 a 11:00 hodin) v animovaném obětním průvodu 
vzpomeneme na misie jednotlivých kontinentů světa. Místo promluvy bude přečten dopis národního ředitele Papežského misijního díla 

v České republice. Pamatujte, prosím, na misie nejen v modlitbě, ale také při mešní sbírce, která se na všech bohoslužbách uskuteční.

ADVENTNÍ DUCHOVNÍ OBNOVA A ŽEHNÁNÍ ADVENTNÍCH VĚNCŮ
Začátkem adventní doby plánuje naše farnost duchovní obnovu či „zamyšlení a zastavení se“. Jak budu znát konkrétnosti,  

oznámím je na farním webu i v ohláškách v kostele a na nástěnkách. O první neděli adventní, která připadá na datum 3. 12.,  
budu při obou mší svatých žehnat vaše adventní věnce.

MIRČINA SBÍRKA
Začátkem září byl vyhlášen už 6. ročník tzv. Mirčiny sbírky. Je to sbírka dárků pro onkologicky nemocné děti, které tráví dlouhodobý 
a velmi náročný pobyt v nemocnicích, na onkologických odděleních, dále v lázních a léčebnách. Cílem je zpříjemnit dětem dlouhou 

chvíli, potěšit je, vykouzlit úsměv na dětské tváři. Jedná se o sbírku věcí, které mohou mít děti v nemocnicích, jako jsou např. pastelky, 
fixy, omalovánky, knížky, vystřihovánky, různé hračky, sladkosti, starší děti jistě potěší např. sluchátka, powerbanky, aj. Také se nejedná 
o věci použité, ale pouze o věci nové. Naše farnost se k Mirčině sbírce i letos ráda připojila, dárky pro nemocné děti shromažďujeme do 

20. 10. na faře nebo v knihovně. Pán Bůh zaplať za každou maličkost, kterou jistě uděláte nemocným dětem radost.

ZAPISOVÁNÍ MEŠNÍCH ÚMYSLŮ 
Od prvního říjnového úterý (a následně každý všední den, bude-li bohoslužba)  

se budou v kostele zapisovat vaše mešní úmysly neboli intence na příští rok.

CÍSAŘSKÉ HODY 
Mše svatá na poděkování Pánu Bohu za úrodu bude tradičně třetí neděli v říjnu (15. 10.). I letos bude sloužena jen jedna bohoslužba,  

a to v 9:00 hodin. Odpoledne ve 14:00 hodin bude v kostele Te Deum a poté na faře tradiční burčákový košt.  
Srdečně na tuto slavnost zvu nejen své farníky, ale všechny, kteří chtějí projevit Pánu Bohu vděčnost za Jeho milosti a dary 

 a také odpoledne přátelsky posedět na faře při kávě a burčáku.

DUŠIČKOVÉ POBOŽNOSTI 
Pobožnosti na našich hřbitovech se uskuteční v neděli 5. 11. a to v těchto časech: 13:30 hod. Malé Hradisko a 14:00 hod. Protivanov.

TVOŘENÍ DÁRKŮ PRO NAŠE NEMOCNÉ
V sobotu 9. 12. ve 14:30 hodin budeme společně s dětmi vyrábět vánoční dárky pro naše nemocné babičky a dědoušky. 

Nebude chybět ani nějaká dobrota a na závěr pohádka. Připojit se k nám mohou všechny děti, i ty, které nejsou věřící, 
abychom společnými silami udělali radost těm nejstarším ve farnosti. Těším se na vás, děti! 

PODĚKOVÁNÍ ZA KONCERT ANTIKVARTETU
V neděli 3. 9. se uskutečnil na farním dvoře předpouťový koncert k narozeninám Panny Marie se skupinou Antikvartet Dušana Vančury. 

Rád bych poděkoval nejen vám všem, kteří jste se koncertu zúčastnili, ale především panu starostovi a zastupitelstvu městyse  
Protivanov za finanční podporu této akce. Díky vám jsme mohli prožít příjemné hudební odpoledne. Skupina Antikvartet svoji  

návštěvu u nás kvitovala s povděkem na svém facebookovém profilu, tak jako mnozí naši posluchači.  
Videozáznam celého koncertu můžete zhlédnout ve dvou částech na YouTube (ve vyhledávači: Koncert Antikvartet 1_část ;  

Koncert Antikvartet 2) a fotografie pak na www.farnostprotivanov.cz v sekci Fotogalerie 2023.

 
ZPRÁVY Z FARNOSTI

P. Zdeněk Fučík, farář
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ICT - KNIHOVNA
TÝDEN KNIHOVEN

SKIP (Svaz knihovníků a informačních pracovníků) vyhlašuje pravidelně první týden v říjnu akci na podporu knihoven a čtenářství s názvem 
Týden knihoven. Protivanovská knihovna se k této akci připojila a to tvořivou dílnou pro děti, divadélkem pro děti z MŠ a besedou s pověstmi 
pro žáčky ze ZŠ.

VÝSTAVA SBĚRATELŮ
Zveme širokou veřejnost na výstavu sběratelů, která bude probíhat v prostorách 
knihovny od 12. října do 16. listopadu v provozní době knihovny. Přijďte se podívat 
na to, co všechno (kromě poštovních známek) se dá sbírat.

KNIŽNÍ NOVINKY U NÁS
Válečná literatura               

Detektivky  Dětská literatura

Historické romány                    

Současnost

DĚTSKÝ MAŠKARNÍ KARNEVAL
Zveme všechny děti v neděli 12. listopadu v 15:00 
hodin do místní sokolovny, kde se uskuteční dětský 
maškarní karneval. Na programu budou soutěže, hry, 
tanec, zpívání a „blbnutí“ všeho druhu. Těšit se také 
můžete na pěknou tombolu a malou pohádku. Najde 
se skupinka maminek, která by se postarala o výzdo-
bu sokolovny? Pokud ano, prosím ozvěte se knihovni-
ci – tel. 725 253 021.
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Vážení čtenáři, dnes pokračujeme v pověs-
tech z Boskovic, tentokrát z hospody „Na 
Františku“, která stávala na náměstí nedaleko 
kostela. Pověst je z knížky Ve starých Bosko-
vicích pod loučí od Miroslavy Minxové. 

NEBOJÁCNÁ DĚVEČKA
Na severní straně boskovického náměstí 
nedaleko kostela stávala hospoda „Na Fran-
tišku“, velmi vyhledávaná pro dobré pití. 
Jednoho podzimního dne se odtud ozýval 
zpěv a jásot dlouho po půlnoci. Rozjaření 
hosté zpívali, přitom něco popili a vymýš-
leli jedno vyražení za druhým. Veselosti 
svých hostů důkladně využil hospodský. 
Stále nosil na stůl ze svých nevyčerpatel-
ných zásob. Přitom mu pomáhala pěkná 
zdatná děvečka. 
Jak tak seděli při dobré náladě, vymyslel je-
den z hostí pěknou kratochvíli. Navrhl, aby si 
přibrali ke stolu toho kostlivce, který noc co 
noc postával u dřevěného kříže na hřbitově u 
kostela svatého Jakuba. Samozřejmě, všichni 
s nadšením souhlasili. Kdo však pro něj pů-
jde? Když navrhovali nejprve toho, pak ono-
ho kmotra, odvaha byla ta tam. Domluvili se 
tedy, že snad za peníze to bude snadnější. 
Složili se, sebrali pěknou kupu peněz a pro-
hlásili, že ji dostane ten, kdo konečně nového 
kumpána od kříže přivede. Hromádka na sto-
le byla lákavá, ale přesto nikdo z mužů neměl 
ani trochu odvahy. 

Celou zábavu a pak domlouvání pozorovala 
pomocnice, chudá děvečka z doškové cha-
loupky. Již brzy se měla vdávat a tolik pe-
něz by jí hodně pomohlo. Když viděla velké 
váhání, přistoupila k hostům a slíbila, že za 
odměnu kostlivce od kříže přivede. A také se 
tak stalo. Zanedlouho mezi rozjařené muže 
při stole usedl podivný host. Při pohledu na 
něho rázem vyprchala všechna bujarost, ve-
selost byla pryč. A začali všichni v duchu lito-
vat pošetilého nápadu. Co však nyní? Dívat 
se na takového hosta působilo mrazení a na-
hánělo hrůzu. Tu zasáhl hospodský a rázně se 
domáhal toho, aby kostlivec okamžitě zmi-
zel. Kdo ho však odnese na jeho místo? Když 
dávali děvečce peníze, mluvili jen o přinese-
ní. Tak museli hosté znovu sáhnout hluboko 
do kapes. Další kupa peněz se znovu objevila 
na stole a děvečka přiskočila, aby kostlivce 
dopravila na jeho místo. Chytila ho a začala 
utíkat, aby už tuto nepříjemnou službu měla 
za sebou. 
Však co to? Čím více se blížila ke kostelu, tím 
byl kostlivec těžší a těžší. Již si ho přehodila 
na záda a sotva se vlekla. A jak se tak blíži-
la ke kříži, tu cítila, že jí kostlivec sahá kolem 
krku, začíná ji tisknout a dutým hlasem praví: 
„Jestli mi neprokážeš službu, kterou od Tebe 
žádám, takhle Tě uškrtím!“ A tiskl děvečku 
ještě víc. Co měla ubohá dělat? Slíbila, že 
splní každé jeho přání. „Jdi tam k tomu hro-
bu a  požádej mladou ženu s děťátkem, ať  
 

odpustí svému otci – nešťastnému kováři, 
který způsobil její smrt,“ řekl kostlivec. 
S tlukoucím srdcem učinila děvečka, oč byla 
žádána. Když u hrobu vzkaz vyřídila, dosta-
lo se jí zamítavé odpovědi. Odpověď sdělila 
kostlivci, on však opět ukázal hnátem a pra-
vil: „Žádej znovu!“ Co nebohé zbývalo? Avšak 
zamítavou odpověď přinesla i podruhé. Tu 
jí kostlivec přikázal: „Běž a pros, aby mi od-
pustila pro to dítě, které pod srdcem nosila.“ 
Teprve když potřetí děvečka žádost vyřizova-
la, kývla mladá matka na souhlas a zmizela. 
Děvečka se zatím vzpamatovala a pohlédla 
na kostlivce. Ten se začal ztrácet, mizel a jako 
z velké dálky se neslo tmavým rynkem: „Dě-
kuji Ti za prokázanou službu. Nyní jsem vy-
svobozen. Dcera mi odpustila…. odpusti-
la…,“ jako ozvěna se táhle neslo nocí. Více ho 
tu nikdo nikdy neviděl. 
To se ví, děvečka nemeškala, vrátila se do 
hospody a za získané peníze měla brzy hluč-
nou svatbu.
Hostinec „Na Františku“ už dávno není, poz-
ději byl přejmenován na hotel Schneeweis 
a mnozí si ho ještě dnes mohou pamatovat 
jako cukrárnu Ara. V hostinci „Na Františku“ 
bylo také jeviště, kde se hrálo první divadelní 
představení v Boskovicích. 

(Zdroj: Ve starých Boskovicích pod loučí, 
autor: Miroslava Minxová, 

vyd. Formát Boskovice)

 

POVĚZ MI POVĚST

 
CO SE UDÁLO

V této rubrice Vám nabízíme ke zhlédnutí pár fotografií z akcí, které se udály.

16.07. PŘEDSTAVENÍ PRO DĚTI KÁJA A BAMBULÁČEK
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01.07. PRÁZDNINOVÉ TVOŘENÍ PRO DĚTI A  07.07. PRO MAMINKY

01.09. DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ K PŘÍLEŽITOSTI VÝROČÍ  
„50 LET ZÁKLADNÍ ŠKOLY V PROTIVANOVĚ“
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03.09. ANTIKVARTET DUŠANA VANČURY  
PŘEDPOUŤOVÝ KONCERT K NAROZENINÁM PANNY MARIE
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Protivanovský zpravodaj roč. LXV. /2023/, číslo 2, vyšlo dne 9. 10. 2023 v počtu výtisků 450, periodický tisk územního samosprávného celku městyse 
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SPOLEČENSKÁ  
KRONIKA

Upřímně děkujeme za projevy soustrasti a za květinové dary 
všem známým, přátelům a protivanovským občanům, kteří  

společně s námi doprovodili na poslední cestě naši maminku,
 paní Marii Pospíšilovou, č.p. 110.

Děti s rodinami.

Děkujeme vám všem, naši přátelé a spoluobčané,  
za slova útěchy, projevenou soustrast, květinové dary  

a za společné poslední rozloučení s našim drahým zesnulým, 
panem Josefem Šustrem, č.p. 289.

Manželka a děti s rodinami.

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ
V pátek 15.09. v obřadní místnosti úřadu 
městyse bylo slavnostně přivítáno těchto  
8 malých protivanovských občánků:

Zuzana Pospíšilová, Valerie Grmelová,  
Miriam Veselá, Emma Lišková, 

Marek Nekuda, Dominik Klíč
Matouš Havelka, Tobiáš Žilka

Přejeme jim, ať je životem provází zdraví, 
štěstí a radost, a ať vyrůstají ve spokojené ro-
dině obklopené láskou.


